
CORRESPONDÈNICA ENTRE SO  I  GRAFIA 

VOCALS CONSONANTS 

so grafia exemple so grafia exemple 
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CORRESPONDÈNCIA GRAFIA               SO EN EL MOT 

Grafies Sons Exemples Transcripció Observacions 

 

a 

[á] 

[ə] 

llarg 

llargada 

[ʎá ɾk] 
 
[ʎ əɾɣáðə] 

En síl·laba tònica 

En síl·laba àtona 

 

b 

[b] 

 

 

 [p ] 

[ø] 

 [β] 

 

[bb] 

bata, adverbi, 

combinació, 

abdomen 

 

verb 

tomb 

àvia, corbata 

 

poble 

[bátə], [ədb´ɛ ɾβi] 

[kumbinəsió], [əbdómən] 

 

 [b´ɛɾp] 

 [tóm] 

 [áβiə], [kuɾβátə] 

 

[p ´ɔbblə] 

A principi de mot, després de so oclusiu i 

de consonant nasal i abans de consonant 

sonora. 

A fi de mot 

A fi de mot, després de m 

Entre vocals, després de consonant que 

no sigui oclusiva ni nasal 

 

Si té vocal tònica+b+l (dins de mot) 

 

C 

 

cc 

[s] 

[k] 

[ø] 

[ks] 

Cecília, abraces 

Cuc, coca 

blanc 

accent 

[səsíliə],[əβɾásəs] 

[kúk], [kókə] 

[bláŋ] 

[əksén]  

Vegeu ortografia de c  i de  ç 

 

A fi de mot, després de n 

 

d 

[d] 

[t] 

[ø] 

[ð] 

dir 

fred 

herald, dividend 

Adela 

[dí] 

[fɾ´ɛt] 

[əɾál], [diβiðén] 

[əð´ɛlə] 

A principi de mot 

A fi de mot 

A fi de mot, després de l i de n 

Sempre és aproximant, si no és en els 

casos anteriors.  

 

e 

[´ɛ] 

[é] 

[ə] 

mel 

crema 

melós, cremós 

[m ´ɛl] 

[kɾémə] 

[məlós], [kɾəmós] 

En síl·laba tònica 

En síl·laba tònica 

En síl·laba àtona 

 

f 

[f] 

[v] 

Buf 

Afganès 

[búf] 

[əvǩən´ɛs] 

 

A final de mot o síl·laba, si va seguida de 

consonant sonora 

 

 

g 

 

 

[g] 

 

[ʒ] 

[k] 

[ø] 

grec 

 

georgià 

llarg 

sang 

[gɾék], [ignuɾán] 

 

[ʒəuɾʒiá] 

[ʎáɾk] 

[sáŋ] 

A principi de mot o després de consonant 

sonora 

abans de e, i 

a fi de mot o síl·laba 

A fi de mot, després de n, que sona [ŋ] 



 

 

 

-(i)g 

-tg /tj 

-gg- 

[gg] 

[ǩ] 

 

[tʃ] 

 [dʒ] 

[dʒ] 

segle 

egòlatra 

 

raig, mig 

mitges, mitja 

suggeriment 

[ségglə] 

[əǩ´Ɔlətɾə] 

 

[rá tʃ], [mítʃ] 

 [mídʒəs], [mídʒə] 

[sudʒəɾimén] 

Si té vocal tònica+g+l (dins de mot) 

En tots els casos, meys a principi absolut, 

si davant té un so oclusiu o nasal 

 

A fi de mot. Alterna amb g/j o tg/tj 

Abans de e, i: tg; abans de a, o u: tj 

 

h 

[ø] 

[h] 

harmonia 

hawaià 

 [əɾmuníə] 

[həwəjá] 

 

 

i 

[í] 

[j] 

ciri 

mai, feia, iode 

[síɾi] 

[máj], [f´ ɛjə], [j´ɔðə] 

Fa de vocal 

Fa de semivocal i de consonant 

j [ʒ] puja, pujo [púʒə ], [púʒu]  

l 

ll 

[l] 

[ʎ] 

litre 

motxilla 

[lítɾə] 

[mutʃíʎə] 

 

 

 

m 

[m] 

[ɱ] 

mà 

àmfora 

[má] 

[áɱfuɾə] 

 

Abans de labiodental 

 

 

n 

[n] 

[ŋ] 

 

[ɱ] 

[m] 

[Ǹ] 

nas 

bancari, 

sangónós 

 

enfadat 

canvi 

un xoc 

[nás] 

[bəŋkáɾi], [səŋgunós] 

 

[əɱfəðát] 

[kámbi] 

[uǸʃ´ɔk] 

 

Abans de [k], [g] (encara que aquests 

sons emmudeixin a fi de mot 

Abans de labiodental 

Abans de bilabial 

n + palatal (ʃ, Ș, ʎ) 

ny [ɲ] nyanyo [ɲáɲu]  

 

o 

[´ɔ ] 

[ó] 

[u] 

dol 

fosc 

assolellat, 

foscor 

[d´ ɔl] 

[fósk] 

[əsuləʎát], [fuskó] 

En síl·laba tònica 

En síl·laba tònica 

En síl·laba àtona 

 

p 

[p] 

[ø] 

rap 

camp, compte 

[ráp] 

[kám], [kómtə] 

 

A fi de síl·laba, després de m 

 

q 

[k] 

[kw] 

quinquennal 

quan, quota 

[ki ŋkənnál] 

[kwán], [kw´ɔtə] 

Abans de e i de i 

Abans de a, o; qü abans de e, i: seqüència 

     



 

 

r 

[ɾ] 

[r] 

 

[ø] 

mira 

resa, Manresa 

 

pescar, 

pescador 

[míɾə] 

[rézə], [mənr´ ɛzə] 

 

[pəská], [pəskəðó] 

 

rr entre vocals: mirra, excepte casos com 

multiracial. 

A fi de mot. Però sona en molts casos: 

mar, amor, honor... 

 

s 

[s] 

 

[z] 

 

[ø] 

sastre, penses 

 

música 

 

uns xais 

tres reis 

[sástɾə],[p´ɛnsəs] 

 

[múzikə] 

 

[unȉájs], [tɾɛréjs] 

Ss entre vocals: tassa, excepte casos com 

multisecular. 

Entre vocals, però també en mots 

derivats de dins, fons i amb trans-: 

endinsar, transitiu 

Per assimilació amb la consonant  

següent 

 

t 

[t] 

[ø] 

[ʎ] 

tros 

molt, cantant 

ratlla 

[tɾ´ɔs] 

[mól], [kəntán] 

[ráʎʎə] 

 

A fi de mot, després de l o de n 

Abans de ll: geminació 

 

u 

[ú] 

[w] 

ningú 

coure, quan 

[ni ŋgú] 

[k´ ɔuɾə], [kwán] 

Fa de vocal 

Fa de semivocal i de semiconsonant 

 

v 

 

[v] o [b] 

 

vi, avinagrar 

 

[bí], [əβinəɣɾá] 

El fonema  /v/ és viu a les Balears, al País 

Valencià, al Camp de Tarragona i a 

l’Alguer 

 

 

x 

[ʃ] 

[ks] 

[gz] 

xec, guix 

taxi, complex 

examen, 

exhalar 

[ʃ´ ɛk], [gíʃ] 

[táksi], [kumplɛ´ks] 

[əgzámən], [əgzəlá] 

 

 

En mots començats amb ex- + so vocàlic 

z [z] zoo [zóo] tz [dz]: atzar [adzáɾ] 

 

 

Material extret i manipulat de Macià, Jaume; Delgado Josep F.; Marcet, Pere i Muñoz, Anna M.; 
Llengua. Curs d'orientació universitària; Teide; Barcelona,1994 

 

 

CENTRE DE NORMALITZACIÓ LINGÜÍSTICA DE GIRONA 

OFICINA DE CATALÀ DE BLANES 


